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KŇAZSKÁ SPRÁVA  

O ŽIVOTE CIRKEVNÉHO ZBORU 

ECAV NA SLOVENSKU POLTÁR ZA ROK 2023, 

predložená na Výročnom zborovom konvente CZ ECAV Poltár,  

ktorý sa konal 18.2.2024 so začiatkom o 10:30 hod.  

v evanjelickom a. v. kostole po hlavných službách Božích 

pod vedením 

Ing. Ľubomíra Zána - administrátora zborového dozorcu 

a ThDr. Ivana Lukáča - námestného farára. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ďakujem sestrám Aďke Boškovej a Lucke Lukáčovej za jazykovú korektúru 

textu. Vypracoval v spolupráci s vedúcimi jednotlivých činností v cirkevnom 

zbore námestný farár CZ ECAV Poltár Ivan Lukáč. 

 



 

1 

 

 

A.  BIBLICKÝ ÚVOD 

Staré veci sa pominuli, a hľa, nastali nové. (2K 5, 17) 

...a nežijem už ja, ale žije vo mne Kristus. (G 2, 20) 

Veľmi dobre poznáme život Saula, horlivého to prenasledovateľa Cirkvi. 

Jeho srdce horelo pre to, aby nasledovníkov Ježiša Krista mohol vyhubiť. Bol 

veľmi silne presvedčený, že ich odstránením splní tak Božiu vôľu. Avšak, 

v jeho živote sa stalo niečo mimoriadne. Na ceste do sýrskeho Damašku, aby 

pokračoval vo svojej ničiacej misii, sa mu na ceste zjavil vzkriesený Ježiš, ktorý 

prekazil jeho plány. V dôsledku tohto osobného stretnutia so Vzkrieseným sa 

Saulov život radikálne zmenil (gr. metanoia). Z nepriateľa viery sa stáva apoš-

tol, Kristov vyslanec. Už to nie je „starý Saul“, ale „nový Pavol“. Zmenou jeho 

mena tak dochádza aj k zmene jeho identity. Stáva sa kresťan - Kristovi pat-

riaci. Pýtame sa, ako je možné, že z takéhoto nepriateľa sa zrazu stáva veľký 

priateľ a milovník viery. Toto je Božia moc! Jedine ona dokáže spôsobiť trans-

formáciu srdca, myslenia i konania. Je to Duch Svätý, ktorý aj dnes takto vstu-

puje do životov ľudí. Preto mohol Pavol, po tejto výnimočnej skúsenosti, vy-

znať: Staré veci sa pominuli, a hľa, nastali nové. Starý spôsob života je preč! 

Božia milosť vykonala nové dielo. Nastáva nový život. Život posvätený službe 

Pánovi a Cirkvi. Pavol už má iné priority: ...a nežijem už ja, ale žije vo mne 

Kristus.  

Rok 2023 sa v cirkevnom zbore Poltár niesol v znamení novej zmeny. 

Niečo skončilo a niečo nastalo nové. Došlo ku kňazskej výmene. Pre domá-

cich viery to bola ďalšia, možno, prekvapivá zmena, nakoľko sa tu pomerne 

často vystriedali duchovní, ktorí tu dlhšie nevytrvali.  

Je v mojom úprimnom záujme v tomto cirkevnom zbore zotrvať a pri-

niesť doň, s pomocou Božou, i s pomocou domácich viery, niečo nové. I keď 

si veľmi dobre uvedomujem, že je to práca, v mnohých oblastiach, náročná. 

Pred nástupom na toto miesto som si povedal: Poltár je veľkou výzvou! Farár 

si musí vedieť vyhrnúť svoje rukávy a vedieť sa aj duchovne zapotiť! Osobne 

vnímam, že je tu, naozaj, veľa práce a modlím sa, aby Pán Boh skrze svojho 

Ducha oživil toto spoločenstvo pre novú prácu a novú službu.  
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Avšak, sme presvedčení, že Boh má svoje plány s týmto miestom. Že Mu 

je tento cirkevný zbor milý. A že touto zmenou On niečo sleduje. Možno tomu 

hneď neporozumieme a bude nám to trvať dlhšie, aby sme vôbec porozumeli 

tomu, čo On s nami zamýšľa a čo nám chce, možno, dôrazne pripomenúť, 

resp. čomu nás chce naučiť. Pán Boh sa vo svojich zámeroch nikdy nepomýlil. 

Všetko slúžilo na oslavu Jeho mena a na požehnanie Jeho Cirkvi. 

Božie slovo každého jedného z nás vedie k tomu, aby sme žili novým ži-

votom viery. Životom nového odhodlania kráčať za svojím Pánom. Životom 

nového zahorenia pre Božie veci. Životom, v ktorom bude viac zjavný Vzkrie-

sený. Máme viacero príležitostí k tomu, aby sme sa nechávali viesť a vyučo-

vať Duchom Svätým. A On nás na tejto našej ceste chce zastaviť. Tak, ako 

vtedy Saula. Zastaviť preto, aby sme prehodnotili svoje priority, svoje plány 

a ciele. Z nášho pohľadu to môžu byť veci dobré, no z Božieho nie! Každé ta-

kéto zastavenie nás k niečomu vedie. A ja verím, že aj cirkevný zbor Poltár 

prežíva takýto moment. Aby sa hlbšie a vážnejšie zamyslel nad tým, ktorým 

smerom vedú jeho kroky. A či ony sú v súlade s vôľou Najvyššieho. 

Želám nám všetkým, aby sme boli duchovne bdelými kresťanmi - nasle-

dovníkmi Pána Ježiša Krista, pohotovými ku každej dobrej veci a ktorí v moci 

Ducha Svätého tak svojím životom prinášajú bohaté a chutné ovocie. Tak bu-

deme môcť vydávať dobré svedectvo viery o našom ozajstnom živote s Bo-

hom a budeme i požehnaním pre tých, ktorí sú v našom okolí. Nech nám 

v tom pomáha Trojjediný Boh, Otec i Syn i Duch Svätý naveky požehnaný. 

 

B.  DUCHOVNÝ ŽIVOT ZBORU 

1.  Bohoslužobný život 

K 31.12.2023 sme evidovali 475 členov nášho cirkevného zboru.  

Bohoslužobný život sa rozvíjal i napredoval aj v roku 2023. Po pandemic-

kej situácii, ktorá otvorila dvere chrámu, bolo značne citeľné, že účasť domá-

cich viery na zborovom živote postupne rástla. Za to sme Pánu Bohu veľmi 

vďační, že ľudia si uvedomili potrebu spoločenstva, v  ktorom dochádza ku 

vzájomnej interakcii. Vo virtuálnom priestore to však možné nebolo. 
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Služby Božie sa pravidelne konali každú nedeľu a v cirkevné sviatky. Po-

čas pôstu a adventu sme mávali namiesto biblickej hodiny večerné služby Bo-

žie, tzv. večierne, ktoré prebiehali v kostole a v zborovej miestnosti na fare. 

Spolu ich bolo 7.   

Hlavné nedeľné služby Božie sme v Poltári mali 50-krát s priemernou 

účasťou 33 ľudí, v Zelenom 12-krát s priemernou účasťou 10 ľudí a v Slanej 

Lehote 8-krát s priemernou účasťou 12 ľudí. 

Večerné nedeľné služby Božie  (Štedrý večer, Závierka občianskeho roka) 

sme v Poltári mali 2-krát s priemernou účasťou 116 ľudí, v Zelenom 2-krát 

s priemernou účasťou 23 ľudí a v Slanej Lehote 2-krát s priemernou účasťou 

36 ľudí. 

Na stredtýždňových službách Božích sme sa v Poltári zišli celkom 9-krát, 

a to s priemernou účasťou 31 ľudí. 

Služby Božie a duchovné pobožnosti sme vykonávali aj v DSS Tilia v Sla-

nej Lehote, celkom 11-krát s priemernou účasťou 25 ľudí a v ZSS Poltár sme 

sa stretli taktiež 11-krát, v priemere 25 ľudí. 

Služby Božie boli v priebehu roka spestrené programom detí, vystúpe-

ním zborového spevokolu i zapojením laikov v podobe prednesu básne, mod-

litieb alebo aj čítania biblických textov. 

Veľmi dobrú službu robili sestry Rebeka Henžeľová, Danka Henžeľová, 

Viktória Janíková, Anička Dováľová a Lucka Lukáčová, ktoré pri vstupe do kos-

tola vítali návštevníkov služieb Božích a rozdávali im bulletin, v ktorom, 

okrem ich poriadku, boli uvedené aj milodary, stav ofier a zborové oznamy. 

Bulletin je vždy prístupný na internetovej stránke nášho cirkevného zboru. 

Ľudia na toto zareagovali veľmi pozitívne s tým, že sú tak viac informovaní 

o dianí v cirkevnom zbore. Ochotným sestrám patrí naše poďakovanie.  

A budeme radi, ak sa do tejto služby zapoja aj ostatní naši zboroví presbyteri.  

Jedenkrát do mesiaca bývala v rámci služieb Božích prisluhovaná svia-

tosť Večere Pánovej. 

Hrou na organe počas celého roka na službách Božích v Poltári a vo fí-

liách doprevádzal brat kantor Róbert Kirsch a počas 4. adventnej nedele aj 

sestra seniorátna dozorkyňa NOS, Milicka Jozafová. Náš cirkevný zbor má 
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v súčasnosti iba jedného kantora, ktorý je lekárom. Nie vždy mu pracovné 

povinnosti umožnia, aby nám poslúžil na mimoriadnych alebo sviatočných 

službách Božích. Uvedomujeme si úskalie tohto problému. Veľmi by sa nám 

zišiel ešte jeden kantor. 

Hudobná posila v rámci našich služieb Božích chýba. Uvítali by sme ne-

jakých schopných hudobníkov, ktorí by vedeli hrať na nejaký hudobný nástroj 

a služby Božie by tak touto zložkou spestrili. 

Okrem sestry farárky Simonky Devečkovej a jej manžela brata kaplána 

Timoteja Devečku, ktorí v cirkevnom zbore pôsobili do 20.8., zvesťou Božieho 

slova poslúžil nový brat farár Ivan Lukáč, ktorý nastúpil do cirkevného zboru 

25.8., a potom aj ďalší hostia - dôstojný brat biskup ZD Ján Hroboň a duchovní 

NOS: Dušan Chovanec z Maškovej, Michal Gubo z Tomášoviec, Andrea Kurčík 

z Lovinobane a Júlia Gabčová z Českého Brezova. Veľmi pekne im ďakujeme. 

 

2.  Sviatosti 

Krst svätý. Pokrstení boli dvaja chlapci a dve dievčatá, spolu 4 ľudia.   

Večera Pánova bola prisluhovaná jedenkrát do mesiaca počas služieb 

Božích. Prisluhovali sme z kalíškov každému komunikantovi jednotlivo a do-

držiavaním všetkých hygienických predpisov. Spolu pristúpilo 441 komuni-

kantov a v DSS 144. K Večeri Pánovej pristupujú takmer všetci prítomní bratia 

a sestry, čo je dôležitým znakom toho, že berieme náš vzťah k  Pánu Bohu 

veľmi vážne a chceme ho vyjadriť aj veľmi konkrétnym spôsobom. 

Večera Pánova sa pravidelne prisluhovala aj v zariadeniach pre seniorov 

(DSS Tilia v Slanej Lehote a ZSS Poltár) a podľa potreby aj v domácnostiach na 

požiadanie. 

 

3. Konfirmácia          

V tomto roku sme konfirmovali päť dievčat a jedného chlapca, spolu 6 

detí. Skúška konfirmandov bola v nedeľu 14. mája počas služieb Božích a sláv-

nosť konfirmácie 21. mája, kde títo mladí ľudia vyznali svoju vieru v Pána 

Boha a zložili tak svoj slávnostný sľub vernosti Jemu a našej cirkvi. 
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Na konfirmačnom vyučovaní sme používali konfirmačnú príručku „Verím 

a sľubujem“. Súčasným trendom je, že mnoho mladých sa po svojej konfir-

mácii odlúči od svojho cirkevného zboru, preruší svoj vzťah s veriacimi i s Bo-

hom a stratí sa vo svete, čo nás veľmi mrzí! Iba niektorí, a je ich veľmi málo, 

ostali svojmu sľubu verní a pravidelne sa zúčastňujú nedeľných služieb 

Božích.  

                                                 

4.  Vnútornomisijné podujatia 

4.1.  Detská besiedka 

Detská besiedka v našom cirkevnom zbore, žiaľ, nefungovala. Koncom 

septembra sa v zborovej sieni na fare stretol novovytvorený tím detskej be-

siedky v tomto zložení: Slávka Srnišová, Marcelka Melichová, Viktória Janí-

ková a Lucka Lukáčová. Predmetom ich stretnutia boli plány ohľadne tém vy-

učovania, spôsobe a čase. Máme za to, aby sa vyučovanie besiedky uskutoč-

ňovalo v čase služieb Božích v nedeľu, aby tak do cirkevného zboru mohli pri-

chádzať v nedeľu celé rodiny. Avšak v tomto čase o besiedku nebol záujem. 

Besiedka sa uskutočnila iba niekoľkokrát do konca roka, aj kvôli účasti jed-

ného dieťaťa. Vyučovali Marcelka Melichová a Lucka Lukáčová. V tíme sme 

sa zvažovali aj alternatívu, že stretnutia by prebiehali aj v sobotu, raz do me-

siaca. 

Vnímame, že kľúčový je záujem rodičov. Bez rodiča samo dieťa nepríde. 

A podľa prihlásených detí, ktoré evidujeme na evanjelickom a. v. nábožen-

stve na základných školách usudzujeme, že evanjelické deti sú. Dôležitý je 

návyk a samotná dôležitosť účasti v našom spoločenstve, hlavne pri mladých 

rodinách, čo veľmi chýba. 

Za toto všetko sa modlíme a vítame ochotných a pravidelne sa zapájajú-

cich služobníkov. A, prosíme, modlite sa s nami za to, aby prichádzali nové 

deti a mohla sa tak zlepšiť i pravidelnosť dochádzky na besiedku. Je to však 

vec, ktorú deti samotné ovplyvniť nevedia. Je to závislé na ich rodičoch, ktorí 

sú buď veľmi zaneprázdnení, alebo o veci duchovné nemajú záujem. Aj oni 

však veľmi potrebujú naše modlitby.  
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Ďakujem sestre Lucke Lukáčovej za správu o činnosti Detskej besiedky 

a za ochotu podieľať sa v tejto službe. 

 

4.2.  Stretnutia dorastu a mládeže 

V cirkevnom zbore neprebiehali ani stretnutia pokonfirmačnej mládeže 

a dorastu. Bol pokus rozbehnúť túto prácu podujatím Piatkové filmové ve-

čery. Stretli sme sa iba raz pri premietaní filmu „Nebo nie je výmysel“ spolu 

s Rebekou Henžeľovou a Viktóriou Janíkovou. Uvedomujeme si, že tento typ 

stretnutí môže pokračovať iba za predpokladu vytvárania nových vzťahov 

s ich rovesníkmi.  

Modlíme sa aj za to, aby sme mali múdrosť osloviť mladú generáciu, pre-

tože ona je budúcnosťou aj nášho cirkevného zboru.  

 

4.3. Biblické hodiny 

...vzdelávajte sa vo svojej najsvätejšej viere. (Jud 1, 20) 

Na biblických hodinách sme sa pravidelne stretávali každý štvrtok v zbo-

rovej miestnosti na fare. V pôstnom a adventnom období sme biblické ho-

diny nahradili večierňami. Spočiatku biblické hodiny viedla sestra farárka Si-

mona Devečková a neskôr nový brat farár Ivan Lukáč. Venovali sme sa vý-

kladu vybraných biblických kníh Starej a Novej zmluvy: Jonáš, Rút, Ester, Elí-

zeus, 1. list Korintským a List Filemonovi. Ďalej sme sa hlbšie venovali témam: 

Viera všeobecná kresťanská a Desať Božích prikázaní. Na biblické knihy počas 

roka prichádzalo 16 až 19 ľudí. Priemerná návštevnosť tak bola 17 ľudí. Radi 

by sme privítali aj ďalších členov nášho zboru na biblických hodinách, pretože 

znalosť Biblie formuje zásadným spôsobom aj náš duchovný život.  
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4.5.  Spevokol 

Spievajte Hospodinovi novú pieseň, Jeho chválospev v zbore zbožných. 

(Ž 149, 1) 

Hudobný život v našom cirkevnom zbore výrazne nenapredoval, ale ani 

nestagnoval. Stretávali sme sa, spočiatku nepravidelne, no potom každý štvr-

tok po biblickej hodine v zborovej miestnosti na fare. Pokračovali sme v ná-

cvikoch rôznych piesní, ktorými sme poslúžili na nedeľných alebo sviatočných 

službách Božích. Nácviky viedla sestra farárka Simonka Devečková, a potom 

brat farár Ivan Lukáč. 

Vzhľadom k tomu, že nám chýba odborný dirigent a zbormajster, naše 

nácviky sa nesú skôr v jednoduchom formáte - jednohlasné, príp. dvojhlasné 

piesne. Radi by sme ho medzi sebou privítali. Modlíme sa za to!  

Naše nácviky sa vždy niesli v znamení radosti a vďačnosti i takto slúžiť 

Pánu Bohu a piesňami osláviť Jeho najsvätejšie meno i to, čo pre nás v Ježi-

šovi Kristovi pre našu záchranu vykonal. Veľmi sa tešíme, že je záujem o  ta-

kúto službu v cirkevnom zbore. 

Ďakujeme všetkým tým, ktorí sa nácvikov pravidelne zúčastňujú a ktorí 

sú členmi nášho zborového spevokolu: manželom Aďke a Rasťovi Boškov-

com, Aničke Dováľovej, Evke Parobekovej, Evke Pachotovej, Drahuške Kolen-

kášovej, Vierke Račkovej, Janke Koróniovej, Evke Kubusovej a Lucke Lukáčo-

vej.  

 

4.6.  Modlitebné spoločenstvo 

...neprestajne sa modlite! (1Tes 5, 17) 

So žiaľom musím konštatovať, že v našom cirkevnom zbore neprebiehali 

nijaké skupinky  modlitebného spoločenstva. Nebol o ne záujem? Neboli pre 

ne vytvorené podmienky? Nebola motivácia? Pritom nám treba poznamenať, 

že bez Božej milosti by sme tu neboli. Od Neho nezaslúžene prijímame veľmi 

veľa. A preto máme za to, že stretávať sa v spoločenstve cirkevného zboru 

a ďakovať Mu, oslavovať Ho a utiekať sa k Nemu v našich prosbách nie je čas 
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márny a zbytočný. Apoštol Jakub vo svojom liste napísal: Mnoho zmôže 

v účinkoch modlitba spravodlivého. (5, 16) 

Musím veľmi rázne zdôrazniť, že pokiaľ nemáme osobný záujem zotrvá-

vať v horlivých a ozajstných modlitbách, potom nie je absolútne možné ani 

to, aby plnohodnotne v našom cirkevnom zbore napredovala akákoľvek 

práca či služba.  

Tieto stretnutia sme rozbehli začiatkom novembra. Schádzali sme sa 

pravidelne dvaja-traja v zborovej miestnosti na fare pred biblickou hodinou, 

aby sme sa modlili za rozličné potreby našich blízkych, členov rodiny, ale aj 

ostatných ľudí. Ďalej sme sa modlili za náš cirkevný zbor a jeho prácu i napre-

dovanie, ale aj za tých, ktorí, nám z neznámych dôvodov, prestali navštevo-

vať náš cirkevný zbor. 

Veľmi ma teší, že hoci o modlitby nie je veľký záujem, predsa sem prídu 

tí, ktorým modlitba leží na srdci. Avšak, skutočnosťou ostáva to, že čas na 

rozhovor s Bohom sa, žiaľ, aj medzi nami, vytráca!    

V modlitbách chceme naďalej pokračovať a prosiť Pána Boha o to, aby 

sa zvýšil počet pravidelných modlitebníkov. Veríme, že On má tú moc a po-

môže tým, ktorí môžu aj vo štvrtkový čas cca 15-20 minút využiť pre túto 

službu. Boh vie o každej jednej modlitbe a sme za to nesmierne vďační. Slnko 

Božej milosti zasvieti a veríme, že nás naplní zdravým ovocím Svätého Ducha. 

Ďakujeme za to, čo sa nám nezaslúžene dostalo a tešíme sa na to, čo nám 

Pán dobré požehná v novom roku 2024. 

Ďakujem sestrám Evke Pachotovej, Aničke Dováľovej a Vierke Račkovej, 

že pravidelne prichádzajú na modlitebné stretnutia.  

 

4.7.  Vnútromisijný výbor 

Podľa platného Zborového štatútu mal v cirkevnom zbore fungovať 

vnútromisijný výbor. No, žiaľ, nefungoval! Chýba jeho predseda a aktívni čle-

novia. Všetku iniciatívu prevzal brat farár Ivan Lukáč s jeho manželkou. Boli 

by sme radi, keby sa toto napravilo a ožila tak práca tohto nášho výboru s 

jeho ďalšími ľuďmi, ktorí by o dianie v cirkevnom zbore mali aj reálny záujem 
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a to nielen podporením jeho účasti, ale aj priložením ruky k samotnému dielu 

a nesením zodpovednosti zaň. Veríme, že práca tohto výboru bude plnohod-

notne fungovať a následne rozvíjať svoj potenciál. Jeho cieľom je plánovanie 

a príprava podujatí v našom cirkevnom zbore. Verím, že je v našom najúp-

rimnejšom záujme vytvárať také príležitosti k stretnutiam, o ktoré bude záu-

jem a ktoré podporia naše vzájomné vzťahy a spoločenstvo, ktorého sme sú-

časťou. 

4.8.  Stretnutia seniorov 

Okrem tradičných podujatí sme rozbehli i nové pravidelné stretnutia so 

seniormi, a to pri krátkom biblickom zamyslení, piesňach, spoločných rozho-

voroch a menšom občerstvení, ktoré bývajú raz do mesiaca, a to vždy v prvý 

pondelok v mesiaci v zborovej miestnosti na fare. Stretnutia vedie brat farár. 

Cieľom týchto stretnutí je aktívne podporiť budovanie vzájomných vzťahov a 

vzájomné spoznávanie sa medzi našimi seniormi navzájom a seniormi z DSS 

a prispieť tak k budovaniu bratsko-sesterských vzťahov. 

Na stretnutia prizývame aj seniorov z DSS Tilia zo Slanej Lehoty a z ZSS 

Poltár. Ohlasy na tieto stretnutia sú veľmi pozitívne.  

 

4.9.  Vzdelávacie semináre pre zborových presbyterov 

Jednou z priorít farára v cirkevnom zbore má byť aj úzka spolupráca so 

zborovým presbyterstvom. Preto sme sa rozhodli začať nový typ takejto spo-

lupráce. Okrem bežných zasadnutí, ktoré skôr majú formálny charakter, je tu 

priestor aj pre niečo navyše. Máme za to, že zborový presbyter nemá byť iba 

formálny účastník tradičných zasadnutí, ale aktívne slúžiaci spolupracovník.  

Vzdelávacie semináre pre presbyterov majú za cieľ zvýšiť potrebu indi-

viduálneho vzdelávania sa v oblasti kresťanskej viery. Chceme sa stretávať 

každé tri mesiace, teda štyrikrát do roka. Prvý seminár niesol pomenovanie 

„Postavenie presbytera v cirkevnom zbore“. Ďalšie pripravujeme v roku 2024. 

Najbližší bude vo februári 2024 na tému: „Orientácie v evanjelickej vierouke 

podľa Symbolických kníh ECAV“. 
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Ďakujem všetkým našim presbyterom za ich ochotu takto sa vzdelávať 

a prispievať tak k tomu, aby sme ako cirkevný zbor i v tejto oblasti napredo-

vali. Lebo investícia času a prostriedkov do tejto formy spolupráce neskôr, 

veríme, prinesie svoje viditeľné ovocie. 

 

4.10.  Spoločenstvo evanjelických žien (SEŽ) 

V rámci nášho Novohradského seniorátu ECAV funguje požehnaná 

práca, ktorou je Spoločenstvo evanjelických žien (SEŽ). Za náš cirkevný zbor 

je hlavnou koordinátorkou sestra Aďka Bošková, ktorej veľmi pekne ďakujem 

za jej službu.  

Povzbudzujeme vás, milé naše sestry v cirkevnom zbore, aby ste sa ak-

tívne zúčastňovali na pripravovaných stretnutiach SEŽ. Je to príležitosť stret-

núť sa so sestrami z iných cirkevných zborov našej cirkvi a či už vytvárať nové 

alebo prehlbovať vzniknuté vzťahy. 

 

5. Vyučovanie náboženstva 

Vyučovanie evanjelického a. v. náboženstva prebiehalo na dvoch základ-

ných školách dve hodiny týždenne a potom sa navýšili na štyri hodiny týž-

denne (ZŠ Školská a ZŠ Slobody). Na prvom stupni bolo prihlásených 20 detí, 

na druhom stupni 9 detí, spolu 29 detí. A na Spojenej strednej škole jedna 

hodina týždenne. Prihlásených žiakov bolo 25. Náboženstvo vyučovali sestra 

farárka Simonka Devečková, brat kaplán Timotej Devečka, sestra seniorátna 

dozorkyňa NOS, Milicka Jozafová a brat farár Ivan Lukáč. 

Teší nás záujem rodičov, aby ich deti navštevovali tento predmet, kto-

rého cieľom nie je podanie iba faktografických údajov a teórie viery, ale odo-

vzdávanie živej viery vo vzkrieseného Pána Ježiša Krista, ktorá sa deje vzá-

jomným budovaním vzťahu medzi Ním a nami a to formou spoločných roz-

hovorov, hier, interaktívneho vyučovania a posilnením vzťahu aj medzi fará-

rom a žiakmi.  
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Avšak, záujem niektorých rodičov o vyučovanie náboženstva je malý. 

Príčinou je, že vyučovanie, spravidla, prebieha v popoludňajších hodinách, 

kedy deti navštevujú rôzne krúžky a mimoškolskú činnosť. 

Mrzí ma, že komunikácia s rodičmi žiakov je na slabej úrovni. Privítali by 

sme väčší záujem o ochotu z ich strany, aby svoje deti privádzali aj na ne-

deľné služby Božie. 

Ďakujem vedeniu základných škôl za mimoriadne dobrú spoluprácu. 

 

6.  Pastorálna starostlivosť a diakonia 

Duchovné pobožnosti pre seniorov sa konali každý štvrtok v DSS Tilia 

v Slanej Lehote a každý piatok v ZSS Poltár. Služby Božie so spoveďou a Veče-

rou Pánovou bývali spravidla raz do mesiaca. Pri zabezpečovaní stretnutí nám 

pomáhali sestry Marika Farkašová a Ľubka Lakotová (Slaná Lehota) a Helenka 

Golianová (Poltár), za čo im patrí úprimné poďakovanie.  

Pastoračné návštevy sa najviac vykonávali v DSS, a potom aj v cirkevnom 

zbore vždy, keď bol o takúto službu záujem. Plánované i neplánované pasto-

rálne rozhovory prebiehali v kancelárii farského úradu, najmä pri stretnu-

tiach ohľadom krstu, sobáša, pohrebov, pri platení cirkevného príspevku 

alebo pri prinášaní milodarov, ale aj pri riešení vzniknutých problémov, napr. 

v rodine. 

Brat farár stále bol k dispozícii pre svojich cirkevníkov, ktorí by potrebo-

vali pastorálnu návštevu či pastorálny rozhovor. 

 

7.  Bohoslužobné úkony 

a)  Sobáše. Zosobášili sme 2 manželské páry (zmiešané). 

b) Pohreby. V nádeji vzkriesenia sme sa rozlúčili s tromi sestrami a tromi 

bratmi, spolu 6 ľuďmi. Pohrebné obrady sa uskutočnili v Dome smútku v Pol- 

tári, v evanjelickom a. v. kostole v Poltári a v Zelenom.  
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8.  Plány na budúci rok v duchovnej oblasti 

V minulom roku sme rozbehli Modlitebné spoločenstvo, Stretnutia so se-

niormi a Vzdelávacie semináre pre zborových presbyterov, v ktorých chceme, 

samozrejme, pokračovať aj v roku 2024. 

Na Veľký piatok 2024 nás čakajú po prvýkrát Televízne služby Božie vy-

sielané prostredníctvom RTVS. Náš cirkevný zbor bol zaradený do zoznamu 

tých cirkevných zborov, ktoré majú toto privilégium. Sme za to Pánu Bohu 

vďační. Chceme sa veľmi zodpovedne na ne pripraviť a vydať tak svedectvo, 

nielen o nás, ale o Ňom, ktorý je Hlavou Cirkvi. 

Okrem toho máme v záujme nanovo oživiť vnútromisijný výbor nášho 

cirkevného zboru, ktorý sa bude aktívne podieľať na plánovaní a prípravách 

rozličných podujatí. Medzi takéto podujatia patrí Sobotné popoludnie pre 

manželov v rámci projektu Národného týždňa manželstva (NTM), ktoré bu-

deme realizovať vo februári. Plánujeme  tiež rozbehnúť Kurz Manželské ve-

čery pre manželské páry v našom cirkevnom zbore, ktorý bude pozostávať 

z ôsmych stretnutí, na ktorých sa budeme venovať vybraným témam, ktoré 

budú mať za cieľ posilniť tento vzťah.  

Ďalej sa chceme sústrediť na Skupinky mladých rodín, kde sa chceme 

spoločne stretávať pri Božom slove, modlitbách, rozhovoroch a prehlbovaní 

vzájomných vzťahov. Tiež, Skupinky mužov - Raňajky mužov, ktorých cieľom 

je zdieľať sa s tým, čím ako muži žijeme a vzájomne sa duchovne podporovať. 

Plánovanou aktivitou sú i podujatia s názvom Hodinka s..., v rámci kto-

rých chceme medzi nás pozývať zaujímavých hostí z rôznych profesijných ob-

lastí. 

V prípade schválenia projektu z Fondu misie ZD ECAV na Slovensku, 

chceme finančné prostriedky použiť na nákup premietacieho plátna a projek-

tora, ktoré budú slúžiť, predovšetkým, na vnútromisijnú činnosť nášho cir-

kevného zboru, konkrétne  na Filmové kinovečery pre všetky vekové kategó-

rie, na ktorých chceme premietať rôzne kresťanské či biblické filmy. A tiež 

využívať ich pri pripravovaných Evanjelizačných večeroch v kostole.  
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V prípade, že náš cirkevný zbor bude mať ochotných spolupracovníkov 

i služobníkov, radi by sme pokračovali v organizovaní detských táborov, spo-

ločných opekačiek vo farskej záhrade a tiež aj v organizovaní spoločných vy-

chádzok a výletov, aby sme tak utužovali a budovali naše vzájomné vzťahy.  

Je v našom spoločnom záujme, aby pokračovala ekumenická spolupráca 

s rímskokatolíckou farnosťou sv. Cyrila a Metoda v našom meste, napr. spo-

ločnými službami Božími či biblickými hodinami. Ďalej chceme pokračovať 

v tvorbe zborového časopisu a obnoviť tak aj jeho redakčnú radu. 

Plánujeme zakúpiť nové mikrofóny a ozvučenie do fílie Zelené. Už v pred-

chádzajúcom roku 2023 sa našli dobrovoľní darcovia, ktorí na plánované 

dielo prispeli. Oslovili sme aj niektorých rodákov zo Zeleného, ktorí prisľúbili 

finančný dar. 

Chceme sa usilovať o to, aby na službách Božích boli aktívne zapojení 

viacerí členovia nášho cirkevného zboru, ktorí by mohli poslúžiť rozličným 

spôsobom. Máme v záujme do služieb Božích častejšie zapojiť aj osobné sve-

dectvá viery a takto sa spoločne povzbudzovať vo viere v Pána Boha. 

 

C. INÉ DÔLEŽITÉ UDALOSTI 

Systematizované miesto námestného farára v Poltári bolo v uplynulom 

roku obsadené bratom farárom Ivanom Lukáčom, ktorého brat biskup ZD Ján 

Hroboň sem menoval 15.8.2023. Brat farár úrad oficiálne prebral 17.8. za prí-

tomnosti Predsedníctva NOS ECAV a do cirkevného zboru tak nastúpil až 

25.8.2023. Brat farár Ivan Lukáč predtým pôsobil ako zborový kaplán a 

ako námestný farár v Cirkevnom zbore Bratislava - Dúbravka. 

 

1. Personálne zmeny v cirkevnom zbore 

Farský úrad. Administratívu farského úradu spočiatku vykonávala sestra 

farárka Simona Devečková, ktorá sa starala o prípravu programu nedeľných 

a sviatočných služieb Božích. Riešila i mailovú komunikáciu s členmi cirkev-

ného zboru. Táto práca pokračovala aj po nástupe brata farára Ivana Lukáča, 

ktorý pravidelne pre návštevníkov služieb Božích pripravoval aj bulletin. 
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Sestra farárka mala na starosti mediálnu komunikáciu - spravovanie so-

ciálnych sietí (Facebook a YouTube). Manželia Lukáčovci hneď od začiatku 

svojho pôsobenia začali spravovať aj novú internetovú stránku cirkevného 

zboru a založili účet zboru aj na sociálnej sieti Instagram. Na všetkých plat-

formách sa zdieľajú kázne, dôležité oznámenia a fotografie zo života nášho 

spoločenstva, čím sa náš cirkevný zbor tak dostal do širšieho povedomia aj 

ostatných ľudí mimo náš cirkevný zbor i naše mesto.  

Brat farár popri práci v cirkevnom zbore Poltár pracoval ako aktívny člen 

Ekumenického výboru ECAV na Slovensku. 

  

2.  Návštevy cirkevných predstaviteľov 

V 3. adventnú nedeľu nás navštívil dôstojný brat biskup ZD Ján Hroboň 

s manželkou Máriou. Brat biskup nám poslúžil zvesťou Božieho slova a jeho 

manželka poslúžila online vysielaním týchto služieb Božích na FB ZD ECAV.  

 

3.  Mimoriadne udalosti v cirkevnom zbore 

19.2.   Výročný zborový konvent 

19.3.   Volebný konvent - voľba dozorcu ZD ECAV 

9.4.   Program konfirmandov na službách Božích 

14.5.   Skúška konfirmandov  

21.5.   Slávnosť konfirmácie 

11.6.   Volebný konvent - voľba predsedníctva NOS ECAV 

22.6.   Biblická hodina spojená s opekačkou vo farskej záhrade  

20.8.   Rozlúčka so s. farárkou Simonou Devečkovou  

27.8.   Privítanie nového br. farára Ivana Lukáča s manželkou Luciou 

31.8.   Zoznamovacie stretnutie s novým farárom a jeho manželkou 

3.9.  Služby Božie na začiatok školského roka s požehnaním žiakov a uči-

teľov 

9.9.  Inštalácia predsedníctva NOS v Kalinove (účasť členov CZ Poltár) 

20. - 21.9. Farská brigáda - pílenie a ukladanie dreva 

24.9.   Mimoriadny zborový konvent 
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30.9.   Návšteva delegácie z Gustav-Adolf-Werk (GAW, Nemecko) 

9.10.  Stretnutie Seniorátnej pastorálnej konferencie  (SPK) Novohrad-

ského seniorátu ECAV v našom cirkevnom zbore 

22.10.  Špeciálne služby Božie pre seniorov v rámci Októbra - Mesiaca úcty 

k starším 

29.10.  Služby Božie so s. farárkou Andreou Kurčík z CZ Lovinobaňa 

29.10.  Br. farár Ivan Lukáč sa na pozvanie CZ ECAV Padina (Srbsko) zúčas-

tnil reformačných služieb Božích, na ktorých poslúžil zvesťou Bo-

žieho slova 

31.10.  Služby Božie na Pamiatku reformácie s vystúpením spevokolu 

6.11.   Prvé stretnutie seniorov na fare  

18.11.  Vzdelávací seminár pre zborových presbyterov na tému: „Postave-

nie presbytera v cirkevnom zbore“ 

25.11.  Mini-konferencia MOS ECAV v MsKS Poltár v spolupráci z CZ Poltár 

26.11.  Služby Božie na Nedeľu večnosti so s. farárkou Júliou Gabčovou z  CZ 

České Brezovo 

26.11.  Rozhlasové služby Božie RTVS z CZ Bratislava - Petržalka, na ktorých 

slúžil br. farár Ivan Lukáč (z rozhodnutia Zboru biskupov ECAV na 

Slovensku) 

4.12.   Stretnutie seniorov na fare 

10.12.  Služby Božie s vystúpením spevokolu 

15.12.  Predvianočné posedenie pri farárskej kapustnici  

17.12.  Služby Božie s návštevou brata biskupa ZD Jána Hroboňa s manžel-

kou, na ktorých poslúžil zvesťou Božieho slova, vystúpenie spevo-

kolu 

24.12.  Štedrovečerné služby Božie s návštevou br. dekana z rímskokatolíc-

kej farnosti sv. Cyrila a Metoda Lukáša Tkáča, vystúpenie spevokolu 

25.12.  Služby Božie s vystúpením spevokolu 

31.12.  Silvestrovský výstup na vežu nášho kostola 
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D. HOSPODÁRENIE CIRKEVNÉHO ZBORU 

1.  Zasadnutia presbyterstva a konventu 

Zborové presbyterstvo sa stretlo na svojom zasadnutí celkom se-

demkrát. Z toho raz pri príprave výročného konventu, dvakrát pri príprave 

volebného konventu - voľba dozorcu ZD ECAV a voľba predsedníctva NOS 

ECAV a raz pri mimoriadnom konvente. Sestra farárka a brat farár všetkým 

členom zborového presbyterstva vždy zaslali mailom program, ktorý bolo 

možné doplniť, resp. pozmeniť. Zápisnice na zasadnutia presbyterstiev a kon-

ventov už niekoľko rokov vzorne, precízne a zodpovedne vypracováva sestra 

Aďka Bošková, ktorej veľmi pekne ďakujem za túto jej službu.  

 

2.  Cirkevný príspevok a milodary 

Ďakujeme za všetky milodary i príspevky, ktorými podporujete du-

chovnú činnosť cirkevného zboru a prevádzkovú réžiu našich kostolov. Ďaku-

jem všetkým, ktorí poukázali milodar na zborový bankový účet. Boli by sme 

radi, keby čím väčší počet našich členov podporoval činnosť nášho cirkev-

ného zboru pravidelným mesačným milodarom vo výške, ktorú si sami určia 

a ktorú by venovali z lásky na Božie dielo medzi nami. Máme zasľúbenie, že 

ochotného darcu miluje Boh (2K 8, 13) a apoštolské napomenutie čiňte do-

bre všetkým, ale najmä domácim viery. (G 6, 10) 

Cirkevný príspevok ostal nezmenený vo výške 12 € na osobu za rok, hoci 

ceny energií, služieb, materiálov a inflácia rástli aj minulý rok. Ďakujem všet-

kým, ktorí si cirkevný príspevok za rok 2023 uhradili a prosím tých, ktorí si ešte 

nesplnili túto milú povinnosť, aby tak čím skôr urobili. Žiaľ, trápia nás aj dlho-

dobí neplatiči, ktorých nie je málo.  

 

3.  Správa o hospodárení a rozpočet na rok 2023 

Hospodársky život popisuje Správa o hospodárení za rok 2023, ktorú 

predloží Hospodársky výbor. Správa o hospodárení bola prerokovaná na 



 

17 

 

 

zasadnutí Výročného zborového presbyterstva 30.1.2024. Tento ju odporúča 

konventu k prijatiu. Správa o hospodárení tvorí prílohu k tejto správe.  

Rozpočet na rok 2024 bol prerokovaný na zasadnutí Výročného zboro-

vého presbyterstva 30.1.2024. Tento ho odporúča konventu k prijatiu. Roz-

počet tvorí prílohu k tejto správe. 

Treba otvorene ozrejmiť, že hospodársky výsledok nášho cirkevného 

zboru nie je priaznivý. Máme viac výdavkov než samotných príjmov. Preto 

chceme všetkých členov cirkevného zboru poprosiť o  štedrejšie milodary. 

Totižto, a zvlášť v zimnom období, teplo aj niečo stojí. Nič nie je zadarmo! Ak 

si chceme zachovať ako-taký štandard, musíme pamätať i na finančnú 

stránku nášho cirkevného zboru. Je to náš duchovný domov, ku ktorému by 

sme mali mať väčší vzťah a to sa potom viditeľne preukáže vo viacerých ob-

lastiach. Jednou z možných alternatív sú buď vyššie nedeľné ofery alebo zria-

denie si trvalého príkazu s dobrovoľnou sumou. Nebránime sa uvažovať ak 

o zvýšení cirkevného príspevku. 

Je nepochopiteľné, že niektorí členovia nášho cirkevného zboru sa v  dô-

sledku navýšenia jednorazového cirkevného príspevku zo 6 € na 12 € odhlá-

sili z jeho evidencie. Toto nás vôbec neteší. 

Náš zbor pravidelne prispieva do Fondu finančného zabezpečenia (FFZ). 

Uhrádzame aj za tých ľudí, ktorí si neplatia svoj cirkevný príspevok. Týchto 

neplatičov buď vyzveme a povzbudíme k tomu, aby si svoje podlžnosti voči 

svojmu cirkevnému zboru uhradili, alebo ich neradi vyradíme z našej eviden-

cie. Prestanú tak byť riadnymi členmi nášho zboru. 

 

E. PREDPOKLAD VÝVOJA CIRKEVNÉHO ZBORU 

Náš cirkevný zbor spolu s fíliami má všetky predpoklady k tomu, aby ak-

tivoval svoj potenciál. Je v našom záujme osloviť aj ostatných ľudí. 

Služby Božie navštevuje spravidla staršia generácia, ale aj mladé rodiny 

s deťmi. Snažíme sa a robíme všetko pre to, aby sme každé služby Božie pri-

pravili tak, aby každý, kto na ne príde, našiel u nás duchovný domov a kva-

litný duchovný pokrm pre seba i svoje deti. 
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Na strane druhej sme si vedomí toho, že každá poctivo robená služba si 

vyžaduje svoje obete. Preto povzbudzujem domácich viery, aby priložili ruku 

k dielu na Pánovej vinici. Nezabúdajme sa preto povzbudzovať, žehnať si 

a vzájomne sa podopierať. 

Úlohou nás všetkých je, podľa misijného príkazu Pána Ježiša Krista (po-

rov. Mt 28, 18-20), privádzať ľudí k živej viere v Neho, aby boli zachránení pre 

Božie kráľovstvo. A to máme robiť slovom i prakticky. Je to naša spoločná vý-

zva ako jednotlivcov i ako cirkevného zboru. Preto nás povzbudzujem k tejto 

službe evanjelizácie. Verím, že nám skutočne záleží na tom, aby naše spolo-

čenstvo nestagnovalo, ale naopak, rástlo do i do kvantity i do kvality. 

 

F.  POĎAKOVANIE 

Najprv sa chcem úprimne a pokorne poďakovať Pánu Bohu za to, že nám 

i nášmu cirkevnému zboru bol milostivý. Že nás viedol, sprevádzal, vyučoval 

vo svojom Duchu a požehnával. Že sme mohli tak zjavne vnímať Jeho svätú 

prítomnosť medzi sebou. 

Ďakujem bývalému administrátorovi zborového dozorcu bratovi Jurajovi 

Melichovi za ochotnú spoluprácu v cirkevnom zbore, bývalému kurátorovi 

bratovi Ondrejovi Dováľovi, ktorý sa do vzdania sa svojej funkcie staral o ma-

jetok cirkevného zboru, technické práce súvisiace s  prevádzkou kostola 

a fary. Takisto ďakujem za službu súčasnému bratovi kurátorovi Jánovi Brezi-

novi, bratovi administrátorovi zborového dozorcu Ľubomírovi Zánovi, sestre 

zástupkyni zborového dozorcu Aďke Boškovej, bratovi kantorovi Róbertovi 

Kirschovi, sestrám presbyterkám a bratom presbyterom za ich obetavú prácu 

v našom cirkevnom zbore.  

Ďakujem aj sestre Evke Pachotovej, ktorá vzorne a zodpovedne viedla 

pokladňu cirkevného zboru. Vždy ochotne a pohotovo vybavovala prijímanie 

milodarov i platenie cirkevného príspevku spolu aj s ostatnými sestrami. 

Ďalej ďakujem sestre Zuzke Gombalovej, ktorá v našom cirkevnom 

zbore vykonávala účtovníctvo. Ďakujem členom Revíznej komisie, jej 
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predsedovi bratovi Zoltánovi Leicherovi a sestrám Márii Sýkorovej a Aničke 

Cienikovej.  

Ďakujem sestrám kostolníčkam Aničke Dováľovej (Poltár), Anke Cieniko-

vej (Slaná Lehota) a Valike Abelovskej (Zelené) za ich pravidelnú úpravu a čis-

totu kostola a tiež aj kvetinové výzdoby počas celého roka.  

Ďakujem aj svojej manželke Lucke Lukáčovej za tvorbu foto a video do-

kumentácie zborových aktivít. 

Ďakujem sestre Slávke Srnišovej, ktorá pravidelne zdieľala naše zborové 

oznámenia na FB stránke Zeleného a pričinila sa tak o ich prezentáciu, čím 

spôsobila dobré meno nášmu cirkevného zboru. 

Veľmi dobrá bola i komunikácia s Mestom Poltár, pánom primátorom 

Petrom Sitorom. Ďakujem za jeho spoluprácu aj pri akciách, ktoré mesto pri-

pravovalo a na ktoré nás pozývalo. Veľmi pekne mu ďakujeme aj za finančný 

príspevok z dotácie primátora mesta Poltár vo výške 500 € na zabezpečenie 

ozvučenia na televízny prenos našich služieb Božích, ktorý bude v  priamom 

prenose RTVS na Veľký piatok 29.3.2024. 

Ďakujem tým sestrám a bratom, ktorí sa pravidelne zúčastňovali far-

ských brigád pri pílení a ukladaní dreva na zimu, pri kosení a záhradkárskych 

prácach i úpravách areálu fary a jeho okolia.  

Ďakujem aj ochotným sestrám, vďaka ktorým nikdy nechýbalo chutné 

občerstvenie pri pripravovaných zborových akciách a podujatiach. 

Ďakujeme všetkým tým, ktorí sa akýmkoľvek spôsobom podieľali na bu-

dovaní a zveľaďovaní nášho cirkevného zboru. Vám, sestry a bratia, ktorí ste 

finančne podporili kúpu nových mikrofónov do nášho kostola v  Poltári 

a ktoré požehnane slúžia nám všetkým.  

Ďakujem všetkým domácim a príležitostným návštevníkom našich slu-

žieb Božích za ich lásku, ktorú prinášali do zborového spoločenstva. Je to 

úžasná Božia milosť, ktorej sme účastní.  

Chcem sa poďakovať všetkým vám, ktorí tvoríte toto spoločenstvo. Bez 

vás by to nebolo ono!  

Až potiaľto pomáhal nám Hospodin. (1S 7, 12) Soli Deo Gloria! 

 


